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Vážení spoluobčané, 

koncem měsíce října se v naší obci, tak jako v celé 
České republice, konaly volby do obecního 
zastupitelstva. O hlasy voličů a získání devíti mandátů 
do obecního zastupitelstva celkem usilovalo 41 
kandidátů: za SNK „Za Hnojice krásnější“ pod č. 1 
kandidovalo 8 kandidátů, za SNK „Za rozvoj obce“ 
pod č. 2 9 kandidátů, strana KDU-ČSL pod č. 3 vyslala 
také 9 kandidátů, „Nestraníci“ pod č. 4 byli zastoupeni 
šesti kandidáty a SNK „Za sjednocení Hnojic“ pod č. 5 
zastupovalo 9 kandidátů. Občané Hnojic svoji funkci 
voličů vzali zodpovědně a k volebním urnám se 
celkem z 461 zapsaných voličů dostavilo 304 občanů 
(téměř 66%), kteří odevzdali celkem 2.596 platných 
hlasů. Nejvíce platných hlasů (946) obdrželi kandidáti 
z kandidátky č. 5, čímž získali 4 mandáty 
z devítičlenného zastupitelstva. Kandidátka č. 1 získala 
1 mandát, kandidátka č. 2 3 mandáty, KDU-ČSL 1 
mandát. Nestraníci z kandidátky č. 4 žádný mandát 
nezískali. Jak vyplynulo z rozdělení mandátů, dalo se 
očekávat, že ve zvoleném zastupitelstvu dojde také ke 
změnám na postech ve vedení obce. Pro pořádek bych 
uvedl, že  osvědčení o zvolení členem zastupitelstva 
obce Hnojice obdrželi tito hnojičtí občané : Jarmila 
Rýznarová, Marie Polová, Eva Kolářová, Oldřich 
Tiefenbach, Jiří Vrobel, Zdeněk Jurásek, Bohumil 
Fröml, Václav Adam a Libor Kašpárek. 

Ustavující zasedání bylo svoláno na den 31. 10. 
2006. Byl jsem překvapen vcelku velkou účastí občanů, 
kterých se dle prezenční listiny dostavilo 45. V průběhu 
tohoto zasedání došlo k volbě starosty a místostarosty. 
Jediným kandidátem na post starosty byl sdružením 
nezávislých kandidátů „Za sjednocení Hnojic“ navržen 
pan Bohumil Fröml, který tuto funkci získal poměrem 
hlasů 5:4. Je mi záhadou, pro koho jsem byl 
nepřijatelný, když „opozice“ na tento post žádného 
kandidáta nenavrhla. Místostarostou se stal pan Jiří 
Vrobel, kterému zastupitelstvo dalo plný počet hlasů. 
Také jsem byl však překvapen chováním některých 
občanů, a to zejména těch, kteří již jednou byli 
v zastupitelstvu a po čtyřleté či ještě delší době opět 
kandidovali, ale nebyli do nynějšího zastupitelstva 
zvoleni. Dle mého názoru tito „nezvolení“ tuto vůli 
občanů nesli dosti těžce a také to svým jednáním dávali 
znát. Je třeba připomenout, že k jedné změně na 
ustavujícím zastupitelstvu přece jen došlo, kdy 
odstoupila ze zastupitelstva řádně zvolená paní 
Kolářová, která svůj mandát přenechala prvnímu 
náhradníkovi ze SNK „Za rozvoj obce“ a to panu ing. 
Miloši Fišerovi.                                     (pokračování uvnitř) 

Naši zastupitelé  
 

Tito lidé budou řídit chod naší obce po následující čtyři léta. Číslo 
v závorce značí, kolik od vás-nás dostali preferenčních hlasů, podle nich 
jsou také seřazeni. Požádala jsem je, aby o sobě napsali každý pár vět a 
sdělili vám ze svého života to, co uznají za vhodné. Posuďte sami: 

 

Jarmila Rýznarová (155) 
předseda kontrolního výboru 

Do Hnojic jsem se přistěhovala v r. 1973 na domek po 
rodičích mého otce. Od roku 1976 jsem pracovala na Obecním 
úřadě (tehdy Místní národní výbor), což mi velmi pomohlo 
poznat život v obci a místní lidi. Vystudovala jsem ekonomickou 
školu, od ukončení školy se zabývám prací na ekonomickém 
úseku. Jsem spíše klidnější povahy, nemám ráda zbytečné hádky. 
V dnešní době si u lidí velice cením slušnosti, upřímnosti a 
tolerance. Vážím si zdraví, života a mám ráda, když je vše 
v pohodě. 

 

Zdeněk Jurásek st. (145) 
předseda výboru pro mládež, školství a sport 

Myslím si, že představovat se je celkem zbytečné, ale přesto 
pro nové občany Hnojic - jsem zdejší rodák, dlouholetý člen 
Sokola a posledních pár let jeho místostarosta. Jsem spíše �
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(pokračování předmulvy z titulní strany) 
V krátké době 14 dnů se již konalo 1. 

veřejné zasedání nového zastupitelstva 
obce Hnojice. I tohoto jednání se zúčastnil 
velký počet občanů, a to celkem 40, z čehož 
vyplývá, že občané mají o dění v obci 
zájem. I na tomto zasedání však docházelo 
ke zbytečným emotivním jednáním ze 
strany stejných „opozičních“ občanů jako 
na ustavujícím zasedání, takže zasedání 
probíhalo za hlučné kulisy všelijakých 
invektiv vůči některým zastupitelům a 
v dosti velké nervozitě, což se projevovalo 
zejména při volbě předsedů finančního a 
kontrolního výboru, což bylo také v diskusi 
panem ing. Kouřilem kritizováno a musím 
přiznat, že právem. Za svoji osobu a na 
svoji obhajobu bych chtěl uvést, že určitě se 
budu snažit, aby řízení jednání 
zastupitelstva bylo s každým dalším 
jednáním lepší a lepší tak, aby občané 
poznali, že SNK „Za sjednocení Hnojic“ se 
snaží pro obec a její občany, kteří si tuto 
vesnici pro svůj život vybrali, i těm, kteří 
nás nevolili, udělat vše pro to, aby byli 
spokojeni, v bezpečí a aby naše obec 
prosperovala.  

Zapomeňte však, prosím, v tento 
předvánoční čas na práci, starosti a sváry a 
přijměte ode mne přání pohody, zdraví, 
klidných Vánoc a mnoho úspěchů v roce 
2007.  

To Vám ze srdce přeje  
starosta obce Bohumil Fröml 
 
 

 

Nemocné Hanák. 

 

Nemuhl sem ani z lůžka, 

ve křižách mě pchalo, 

jak be se tam tisic šedel  

do žel zarévalo. 

 

Pil sem zelene a mastil,  

čém hdo jenom radil,  

poslal sem e pro dochtora,  

abe baňke vsadil. 

 

Šak nic naplat. Ale zhlidnót,  

že se mračno žene, 

skočel sem jak nic a hrabo  

kopke jetelene. 
 

Ondřej Přikryl,  

ze sbírky Novy hanácky pěsničke, vydáno r. 1901 

 

(Zdeněk Jurásek) � mužem činu a to tak, že raději pro společnost něco 
udělám, než jako někteří vést mnoho řečí a jinak nic. Doufám, že už 
konečně žijeme v demokratické společnosti a že se budeme snažit pro obec 
něco udělat (všichni), chovat se na úrovni a ne vést populistické řeči a 
přitom neznat zásady slušného chování. V Sokole se nám to poslední roky 
dařilo, tak doufám, že by to mohlo fungovat i na obecní půdě. 

 

Marie Polová (137) 
Pocházím z moravského Slovácka,kde jsem žila se svými rodiči a třemi 

sourozenci do roku 1979. Poté jsem se provdala a odešla se svým manželem 
bydlet do Brna, kde se nám narodily obě naše dcery. Další naše bydliště byl 
Přerov a v roce 1991 jsme se přestěhovali do Hnojic k manželovým 
rodičům, kde jsme si z půdních prostor vybudovali bydlení. Přestože 
způsob života na moravském Slovácku je dosti odlišný od života na Hané, 
považuji již Hnojice za svůj domov. Určitě k tomu přispěla práce 
doručovatelky, která mi umožnila poznat zdejší lidi, jejich mentalitu a 
nářečí. Postupem času jsem se zapojila do veřejného dění a svou prací, do 
které jsem často zapojila celou svoji rodinu, jsem se snažila obohatit 
kulturní život v obci. 

 

Bohumil Fröml (133) 
starosta obce 

Narodil jsem se v roce 1946 v obci Lipina, část  Stachov okr. Olomouc. 
V roce 1952 jsem se s rodiči přestěhoval do Hnojic (maminka byla rodačka), 
kde jsem začal chodit do školy. V Hnojicích jsem bydlel až do roku 1967. 
V roce 1970 jsem nastoupil do služeb policie, žil jsem s rodinou v Olomouci,  
kde jsem setrval celých 30 let. Do Hnojic jsem se trvale  přistěhoval v roce 
1998 po tom, co jsem  opravil domek, ve kterém bydleli rodiče. Vzdělání 
mám středoškolské. Absolvoval jsem Gymnázium J. z Poděbrad 
v Olomouci. Mám rád lidi, pořádek, přírodu i zvířata (nejraději psy).   
 

Oldřich Tiefenbach (125) 
předseda bezpečnostního a požárního výboru 

Narodil jsem se v roce 1957 ve Šternberku a prakticky celý dosavadní 
život jsem strávil v Hnojicích, z čehož je víc než patrné, že jsem hnojický 
patriot. Po absolvování základní školy jsem se vyučil a následně 
odmaturoval na elektrotechnické průmyslovce v Olomouci. Tento obor mě 
provází životem až do dnešní doby. Doposud jsem totiž zaměstnán 
v energetice. Často si zavzpomínám na své dětství, prožité v Hnojicích. 
V paměti mám spoustu působivých zážitků spojených s tímto obdobím 
svého života. K tomu také patřilo široké okolí naší dědiny, kde nechyběly 
stromy a remízky. V poslední době se však okolní krajina výrazně změnila 
a dnes mi pestrá příroda při procházce po katastru chybí. Zdá se mi takový 
chudší. Přesto k přírodě ale velice silně tíhnu. Zajímám se o sportovní 
aktivity a stejně tak i o životní prostředí a problémy s tím související. To je 
také důvod, proč včelařím a podnikám procházky po okolí naší dědiny, 
které čas od času protáhnu třeba až na Vysokou Roudnou. 

 

Václav Adam (118) 
předseda výboru pro životní prostředí 

Vyrostl jsem v Oseku nad Bečvou, šest let jsem bydlel v Uničově a 
odtud jsem se přestěhoval do Hnojic. Byl jsem totiž od dětství zvyklý bydlet 
v domku a život v paneláku mi nevyhovoval. Od mládí jsem sportovec, a 
také v Hnojicích se, i když na to nevypadám, věnuji různým sportům.
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Obèanské sdruení Hagnózek  
ve spolupráci s Obecním úøadem Hnojice 

 vás srdeènì zve  
na divadelní vystoupení souboru Pomnìnke 

 

,,Malé vánoèni pøibìh" 
 

v sobotu 30. 12. 2006 v 17,00 hod. 
v kulturním sále obecního úøadu v Hnojicích 

 
Jedná se o NAŠI divadelní hru v hanáckých
 verších, proloenou hanáckými koledami  
a tancem, která pojednává o narození  

Jeíška. 
SRDEÈNÌ VÁS ZVEME! 

 
Vystupovat budeme také 16. 12. v 10,00

 hod. na hradì ve Šternberku.  
 

Nemám rád závist, pomlouvání a lež, se kterou jsem 
se v naší obci v poslední době potkal, a to byl jeden 
z důvodů, proč jsem kandidoval do obecního 
zastupitelstva. Situace v obci se mi nelíbila a chtěl jsem ji 
změnit.  

 

Ing. Miloš Fišer (115)  
předseda výboru stavebního a dopravního 

Narozen před více než 50 roky v Příbrami, takže 
původem z Čech, po 14 letech života na Hané duší téměř 
již Hanák. Vystudoval jsem stavební fakultu ČVUT a 
celý svůj profesní život pracuji ve firmách, zajišťujících 
výstavbu či údržbu silnic. Můj současný zaměstnavatel 
(od roku 1999) je Ředitelství silnic a dálnic ČR, pracuji 
jako vedoucí střediska údržby dálnice v Kocourovci. 
Kdo mne nezná, malá nápověda: potkáte-li psa-boxera, 
tak na druhém konci vodítka budu s největší 
pravděpodobností já. Jinak doma mám ještě jezevčíka 
Filipa, kozu Lízu, dvě dcery Veroniku a Magdu a jednu 
manželku Hanku. Zájmy a záliby mám v oblasti kulturní 
a sportovní, aktivně hraji šachy za ŠK Šternberk.  

 

Libor Kašpárek (95)  
předseda finančního výboru 

Narodil jsem se v Jeseníku, ve městě krásném, ale na 
mne příliš studeném. Proto jsme se před desíti lety s 
přítelkyní rozhodli Jeseník opustit a přestěhovat se na 
Hanou, rodiště mého tatínka. Nejdříve jsme dva roky 
bydleli v Loučanech a tam se nám moc líbilo. A proto, 
když jsme se rozhodli koupit si domek, hledali jsme 
nějakou podobnou vesničku a vybrali jsme si Hnojice. 
Dnes jsem opravdu rád, že jsme se rozhodli právě  

 

pro Hnojice. Moc se mi tady líbí, poznal jsem tady spoustu 
velice příjemných lidí a právě proto jsem se rozhodl 
kandidovat do obecního zastupitelstva. Chtěl bych, aby tady 
obecní zastupitelstvo bylo pro občany a pomáhalo zlepšovat 
vztahy v obci. A co bych měl říct k mojí osobě? Mám rád lidi, 
jsem rád s lidmi v kontaktu a rád jim pomáhám, a proto jsem si 
vybral práci pojišťovacího poradce, kde mohu lidem skutečně 
pomoci předcházet obtížným životním situacím. Jsem člověk 
aktivní, se spoustou zájmů a koníčků. Mám rád přírodu a 
zvířata, rád chodím do lesa a i když na to nevypadám, tak mám 
rád i sport. 

 

Jiří Vrobel (62) 
místostarosta, předseda kulturního a sociálního 
výboru 

Do Hnojic jsem se přistěhoval v roce 1979, bydlím ve svém 
rodinném domku a pracuji v Zemědělském družstvu. 
V obecním zastupitelstvu pracuji už 19. rok, začínal jsem jako 
člen stavební komise, později jsem byl její předseda. V dalším 
volebním období jsem byl radním, po této zkušenosti jsem vzal 
funkci starosty obce. Za mého působení jako starosty se obec 
plynofikovala a vybudoval se vodovod. Velkým pomocníkem 
v mé práci mi byl tehdejší místostarosta pan Nemrava. 
V současné době chci jako místostarosta svými zkušenostmi 
pomoci současnému starostovi k realizaci kanalizace a čističky 
v obci. Nelíbí se mi některá zasedání obecního zastupitelstva, 
kdy někteří naši obyvatelé asi nevědí, jak se mají na zasedáních 
chovat. 

 
Občanské sdružení Hagnózek děkuje všem 
svým sponzorům a příznivcům za podporu 
v roce 2006 a těší se na další spolupráci 
v novém roce. 
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Farní zpravodaj 
 

Začala nám doba adventní. Název advent pochází 
z latinského slova ,,adventus“,což znamená příchod. Pro 
křesťany je to doba přípravy na příchod Ježíše Krista. 
Adventní doba začíná 4 neděle před slavností Narození Páně 
(ta se slaví vždy 25.12). Počátek adventu je také  začátkem 
církevního roku. 

V adventní době se při bohoslužbách používá fialová 
barva a oltáře se nezdobí květinami na znamení 
usebranosti a kajícnosti. Znamením adventní doby se 
stal také adventní věnec ozdobený čtyřmi svícemi, 
které se postupně každou neděli zapalují.Věnec je od 
nepaměti symbolem vítězství, královské důstojnosti a 
úcty. Adventní věnec má tedy oslavit krále, který 
přichází – Ježíše Krista. S přibývajícím počtem hořících 
svící by mělo přibývat i světlo v nás a radost 
z blízkosti Boha, který je ,,Světlem světa“. 

V naší farnosti během adventní doby chodí děti na 
páteční bohoslužby s lampičkami. S těmi pak jdou 
průvodem po kostele za zpěvu písně ,,Ejhle, Hospodin 
přijde“. Tomuto zvyku se říká roráty. (název pochází 
z latinské adventní písně ,,Rorate coeli de super…“- 
Rosu dejte nebesa, dejte nám spasitele.) Dříve to byly 
každodenní zpěvy adventních písní, které měly 
připomínat očekávání spásy a vyvedení ze zajetí do 
Boží blízkosti. 

Děti z naší farnosti se i v letošním roce zapojily do 
Misijního díla dětí. S maminkami napekly perníčky a 
malovaly vánoční pohlednice. Perníky i pohledy 
můžete po celý advent nakupovat v prostoru u dveří 
kostela při mši svaté. Tímto přispějete na misie. 
Děkujeme! 

Každý, kdo by chtěl pomoci s předvánočním úklidem 
v kostele a s jeho výzdobou, je vítán! 

V letošním roce vyšla čtvrtá neděle adventní i Štědrý 
den na stejnou neděli. U nás v Hnojicích bude mše 

svatá pouze ráno - 24. 12. Štědrý den -  8,30 hod.  

Půlnoční mše bohužel nebude, ale můžete si na ni zajet 
do některé z okolních obcí. Další sváteční bohoslužby: 

25. 12. Hod Boží vánoční - 8,30 hod. 

26. 12. sv.Štěpán - 8,30 hod. 

31.12. sv. Silvestr - 8,30 hod.   

Po této mši svaté se při ohláškách pravidelně čte 
shrnutí událostí a přehled příjmů a výdajů farnosti 
za uplynulý rok. 

Na všechny slavnosti jste srdečně zváni. Můžete 
přivést i své děti, aby si prohlédly betlém. 

Lenka Kořenková a Marie Slimaříková 

 

 
Dobrou zprávu hlásej... 

 

Jeseník 3. 12. 2006, 1. neděle adventní.     
Prostý, ale krásný kostel Českobratrské církve 

evangelické. Sympatický a vstřícný pan farář, který zve 
všechny účinkující na kávu a koláčky. Plakáty, které 
oznamují koncert „Chrámového sboru kostela Nanebevzetí 
Panny Marie z Hnojic u Šternberka pod vedením 
Ing.Tomáše Nikla“. Dámy v černém, pánové s motýlky, 
celkem 15 zpěváků a zpěvaček ve věku od 14 let až do xy 
let. Tomáš s kytarou. Začínáme. 18 písní, vánoční, 
adventní, spirituály. Střídají se nástroje, flétny, kytara, 
bubny, varhany. Střídají se sólisté, krásný zvuk. Kostel 
není zcela zaplněn, ale potlesk po každé písni je výrazný, 
často i velmi dlouhý. Závěrečná píseň, posluchači nechtějí 
nechat sbor odejít, přidány dvě písně. Definitivní konec a 
ZÁŽITEK.  

 

Otázky pro Tomáše Nikla: 

1. Tomáši, kdy vznikla schola a kdo inicioval její vznik?

Z jesenického koncertu 3. 12., foto Veronika Fišerová 
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Když se takhle ptáš, musím ke svému údivu 
říct, že naše schola oslavila letos na jaře 
neuvěřitelných 20 let. Mně samotnému tato 
skutečnost unikla. Vznik scholy inicioval P. 
Pavel Uhřík, který spojil několik mladých lidí ze 
šternberské a hnojické farnosti. Ze zakládajících 
členů scholy jsme zůstali už jen dva: já a moje 
žena (mimochodem díky schole jsme se 
seznámili). 

2. Máte vystoupení i jinde než v hnojickém kostele? 

Ano, pravidelně zpíváme při vánočních a 
velikonočních bohoslužbách v Pňovicích a v 
Újezdě, příležitostně také na svatbách nebo 
pohřbech. 

3. Jak vidíš budoucnost scholy? 

Budoucnost scholy vidím docela dobře. 
Máme v současné době 14 členů - 6 mužů a 8 
žen. Věkové složení je dosti široké, což považuji 
za výhodu. My starší tvoříme pevný základ, 
mladí jsou zase zárukou budoucnosti. 

4. Znám vás dva roky, všechna vaše vystoupení v 
kostele byl výborná, když vezmu svoje hosty a 
návštěvníky na vaše vystoupení, jsou nadšeni. 
Prosím tě, jak to děláte, že vám to tak krásně 
zpívá? 

Co na to říct. Samozřejmě je to například 
tím, že nás zpívání baví. Také je důležité, že 
jsme všichni věřící, protože nelze přesvědčivě 
zazpívat duchovní píseň, pokud se zpěvák 
nedokáže ztotožnit se zpívaným textem. A v 
neposlední řadě má na výkon sboru vliv jeho 
sbormistr. Pokud se ti tedy naše vystoupení 
tolik líbí, zřejmě jim to moc nekazím ☺            haf 

V Hnojické schole zpívají a hrají:  
 

z Hnojic: Eva Niklová � Markéta Niklová � Tomáš Nikl � Lenka 
Kořenková � Miroslav Kořenek � Lucie Švancerová � 
Josef Švancer � Antonín Kolář � Antonín Tomiga � 
Marie Slimaříková   

ze Žerotína: Jitka Hubáčková � Anička Motáňová � Eva Motáňová 
� Vladimír Motáň � Jarka Sládková   

 

Zveme vás na vánoční koncert  
Hnojické scholy Tomáše Nikla  

v hnojickém kostele  
Nanebevzetí Panny Marie  

dne 30.12. v 17.00 hodin 
 

Repertoár vánočního koncertu: 
1) Ejhle pán přichází (Vít Petrů) 
2) Sestoupil z nebe anděl (hudba Hella Heizmannová, text: 

Gertruda Schmalenbachová, český překlad Pavel Mareš) 
3) Tichý Betlém (Hana Svobodová) 
4) V jesličkách leží 
5) Zahrajem, zazpíváme 
6) Krásná Panna (moravská koleda, úprava P. Josef Olejník) 
7) Spí v jesličkách (Petr Pololáník) 
8) Děťátko se narodilo 
9) Slyšet je anděle 
10) Dobrou zprávu hlásej 
11) Poslouchej (Hana Svobodová) 
12) Lalů lalej (tradicionál, text: Jiří Tichota) 
13) Nemějte strach (hudba Hella Heizmannová, text Gertruda 

Schmalenbachová, český překlad Pavel Mareš) 
14) Ani den bílý nezastíní (hudba Vít Petrů, text Václav Renč) 
15) Bim bam (úprava František Nedvěd, text Dušan Vančura) 
16) Slyšte, jaká radost 
17) Gloria, sláva na výsostech Bohu (hudba Hella Heizmannová, 

text Gertruda Schmalenbachová, český překlad Pavel Mareš)  
18) Zpívej, brzy už přijde Pán (Jiří Černý)  
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Výbory obecního zastupitelstva 
v Hnojicích  

 

Předsedové výborů byli požádáni, aby občany stručně informovali, 

jakou činnost - jakými tématy se bude výbor, v jehož čele stojí, 

zabývat. Zde jsou jejich odpovědi: 

 

Výbor finanční 
Finanční výbor je jeden ze dvou výborů, které zastupitelstvo 

obce zřizuje ze zákona. Má ze zákona uloženou povinnost provádět 
kontrolu hospodaření s majetkem a finančními prostředky obce. 
Můj osobní názor je, že by finanční výbor neměl pouze kontrolovat, 
zda je správně účtováno, zda je správná částka ve správné kolonce 
nějakého dokladu a jestli je v pokladně tolik peněz, kolik odpovídá 
proplaceným dokladům, ale že by měl také, nebo podle mne 
především, kontrolovat, zda je s majetkem a finančními prostředky 
obce nakládáno hospodárně, zda obecní zakázky nejsou nesmyslně 
předražovány nebo zadávány zcela zbytečně. Finanční výbor by 
zkrátka měl pomáhat obci rozumně hospodařit. 

Libor Kašpárek - předseda, František Malaska, 
Ing. Tomáš Nikl - členové 

 

Výbor kontrolní 
Jak už vyplývá z názvu, zabývá se tento výbor kontrolou 

hospodaření s veřejným majetkem obce, MŠ, požární zásahové 
jednotky. Dále prověřuje platnost nájemních smluv uzavřených 
obcí. Zahrnuje také kontrolu výběru poplatků ze psů  stočného a 
další úkoly, které budou vyplývat z práce zastupitelstva obce. 
Kontrolní výbor se bude pravidelně scházet, je zpracován 
harmonogram akcí. 

Jarmila Rýznarová - předseda, Zdeněk Jurásek, 
Václav Adam - členové 

 
Výbor stavební a dopravní  

Stavebně-dopravní výbor jsem si vymyslel proto, protože v této 
oblasti se budou dít velké věci a bude dobré, když se v této 
problematice bude pohybovat více lidí. Stavba kanalizace se dotkne 
všech občanů a přinese spoustu problémů, k jejich vyřešení chci 
přispět svými znalostmi a zkušenostmi. Dokončit je třeba 
komunikaci v Rybníku, další stavební akce je třeba řádně připravit. 
Podrobnější plán práce výboru přednesu na lednovém zasedání 
zastupitelstva. 

Ing. Miloš Fišer - předseda, Ing. Jaromír 
Kouřil, Miroslav Kořenek - členové  

 

Výbor pro bezpečnost a ochranu 
Jako program bezpečnostního výboru bych měl asi tuto 

představu: požární bezpečnost v obci, se kterou souvisí 
akceschopnost zásahové jednotky a třeba obnovení preventivních 
prohlídek komínů. Dále potom bezpečnost práce nejen 
zaměstnanců OÚ, ale také dalších osob na OÚ působících. 

Oldřich Tiefenbach - předseda, Roman Knob, 
Marie Polová - členové 

 

 Výbor pro životní prostředí 
Moje představa práce výboru pro životní 

prostředí je ta, že bude pro obecní zastupitelstvo 
připravovat návrhy řešení různých problémů 
z problematiky životního prostředí, které pálí 
všechny občany naší obce. Že se bude zabývat 
tříděním odpadů a odpady obecně, ale také tím, co 
teď, v době každoroční inverze všichni vidíme  a 
cítíme - problematikou opětovně zvýšeného 
znečištění ovzduší po zdražení plynu a elektřiny. 
Dalším cílem je, aby se na zlepšení životního 
prostředí v obci podílelo co nejvíce občanů. Chceme 
spolupracovat např. s myslivci, navázat zpřetrhanou 
spolupráci se Zemědělským družstvem a dalšími 
podnikateli i s dalšími orgány, které mají do 
životního prostředí co mluvit. A v neposlední řadě 
také udělat co nejvíce pro to, aby v Kamínce i Říče 
byly zase ryby, tak, jak nám o tom vyprávějí místní 
pamětníci, aby dítě, které spadne do potoka, vytáhlo 
raka a ne nějakou nemoc. Rád bych přizval ke 
spolupráci všechny lidi, kterým není životní 
prostředí nejen v naší obci lhostejné a kteří by chtěli 
pomoci nebo jen přispět  svým návrhem či 
připomínkou. 

Václav Adam - předseda, Jiří Slimařík, 
Lucie Švancerová - členové 

 

Výbor sociální a kulturní 
Budu usilovat o to, aby se v obci dále 

rozvíjely zájmové kroužky našich dětí a zlepšila 
se komunikace mezi složkami hasičů, sokolů a 
jiných složek s Obecním úřadem. Dále budu 
usilovat o to,aby se lépe přistupovalo ke starším 
lidem,kteří pro naši obec něco udělali a aby byly 
Hnojice krásnější a lépe se nám tady žilo.  

Jiří Vrobel - předseda, Marie 
Slimaříková, Eva Niklová - členové 

 

Výbor pro mládež, školství a sport 
Chtěl bych, aby tento výbor úzce 

spolupracoval s výborem sociálním a kulturním, 
což už prokázal při urychlené akci Mikuláš. Je 
škoda, že v naší obci již není škola, ale i tak výbor 
musí v maximální míře pomáhat mateřské školce. 
Už z názvu výboru je patrná jeho největší 
spolupráce se Sokolem a Spolkem dobrovolných 
hasičů a samozřejmě i s občanským sdružením 
Hagnózek. A něco konkrétního již z jara - pomoc 
při vybudování dětského koutku na hřišti 

Zdeněk Jurásek - předseda, Pavla 
Šperlichová, Petr Smrček - členové 

 



Hnojické Expres   4/2006  -  historická příloha 
 

 

Výbor TJ Sokol se obrací na občany s prosbou. 
Nenašel by se někdo, kdo by pomohl se cvičením žáků? 
Cvičitel, který žáky vedl, je pracovně zaneprázdněn a my 
bychom byli vděčni někomu, kdo by nám pomohl vyřešit 
tento problém. Zájemce nechť se přihlásí u sestry Pavlínky 
Šperlichové. Předem děkujeme za pomoc!! 

Hnojičtí hasiči v roce 2006 
 

V letošním roce se počet členů zásahové jednotky 
dobrovolných hasičů obce zvýšil z šesti na 9 členů: Vladimír 
Bajer, Martin Oháňka (velitelé), Petr Novák, Jaroslav Macháček 
(strojníci), Lubomír Smrček, Marek Genčur, Martin Bajer, Jan 
Sámek, Jiří Miller (členové). Velitelé a strojníci se začátkem 
roku zúčastnili školení v Jánských koupelích. 

Tato jednotka v letošním roce vyjela celkem ke třem 
zásahům. V pátek 31. 3. vyhlášení poplachu 17:15, výjezd 17:30, 
příjezd k zásahu 17:39 - jednotka byla povolána do obce Stádla, 
aby pomohla odčerpávat vodu z náměstíčka obce. Zásah byl 
ukončen 0:35. V sobotu 1. 4. vyhlášení poplachu 17:00, výjezd 
17:15. Jednotka byla opět povolána do Stádla, ale jednalo se o 
planý poplach. V pondělí 3. 4. vyhlášení poplachu 1:55, výjezd 
2:00. Jednalo se o stavění pískové hráze v obci Liboš-Krnov. 
Zásah byl ukončen v 4:50 hod. 

V letošním roce bylo potřeba provést opravu požární 
stříkačky, kterou financoval Obecní úřad. Jednalo se o výměnu 
oběhového kola. 

Sbor dobrovolných hasičů Hnojice dále uskutečnil ve 
dnech 28.a 29. 4. sběr železného šrotu. 7. 5. jsme se zúčastnili 
okrskové soutěže v požárním sportu v Liboši, kde družstvo žen 
obsadilo 2. místo a družstvo mužů 7. místo. 13. 5. se někteří 
členové zúčastnili rallye Ecce Homo jako traťoví komisaři - 
hlídání úseku tratě, kde akce probíhala. V měsíci červnu 
Jaroslav Macháček a Martin Oháňka odchytili nemocné mládě 
káněte, které mělo pohmožděnou nohu, a zavezli ho do ZOO 
na Sv. Kopečku.  

Závěrem bych chtěl poděkovat všem členům a členkám 
SDH Hnojice, kteří se aktivně podílejí na činnosti našeho sboru. 

Martin Oháňka 
 

Výbor TJ Sokol zve na akce 
 

Sokolský ples 
dne 20. 1. 2007, od 20.00 v místní sokolovně. 
K tanci i poslechu hraje skupina „TRIUMF“ 

 

VIII. Sokolské šibřinky 
dne 2. 3. 2007, od 20.00 v místní sokolovně. 
K tanci i poslechu hraje skupina „GAMA“ 

 

Maškarní karneval pro děti 
dne 4. 3. 2007, od 14.00 v sokolovně. 

Program zajištěn. 
 

Výbor TJ Sokol zve všechny své členy: 

na Valnou hromadu 
dne 24.2.2007, od 14.00 v sokolovně 

 
Cvičení v sokolovně v roce 2007 budou probíhat takto: 
 

žačky úterý 17 - 18 hod 
muži nohejbal úterý 18 - 20 hod 
muži nohejbal,volejbal středa 19 - 21 hod 
muži  nohejbal čtvrtek 18 - 20 hod 
muži nohejbal,volejbal neděle 9.30 - 12.00 hod 

                                           Zdeněk Vyhnánek, starosta TJ Sokol 
 
V sobotu 2. 12. 2006 uspořádal Sbor dobrovolných hasičů 
Hnojice v restauraci U Loutockých 
 

První turnaj v elektronických šipkách 
 

Vítězové turnaje: 
ženy: Veronika Oháňková  
páry: Libuše Kornerová,  Zdeněk Jurásek   
muži: Libor Kašpárek 
 

Turnaj zorganizoval starosta SDH Hnojice pan Martin 
Oháňka a dokonce osobně namaloval i originální 
diplomy pro vítěze. Martinovi děkujeme za nápad a 
výbornou organizaci a vás všechny zveme, abyste se na 
příští turnaj v šipkách přišli alespoň podívat nebo si 
přímo zasoutěžit. 

Libor Kašpárek 
 

Změna jízdních řádů 
 

Od 10.12.2006 platí nové jízdní řády a změny se 
dotýkají i naší obce. 

 
� Příjemná zpráva: z Olomouce do Hnojic jede ve 

všední dny nový spoj, ze Střelnice 18.48, příjezd 
do Hnojic 19.24. Využívejte tento spoj, ať nám ho 
příště zase nezruší! 

� Méně příjemná zpráva: byl zcela zrušen spoj 
Mohelnice-Ostrava, který v Hnojicích zastavoval 
v 6.23. Taktéž nejede spoj zpátky ( ze Šternberka 
16.45). Zejména ztráta ranního autobusu je nemilá, 
neboť na sedmou se do Šternberka nedostanete. 
Nevím přesně, kolika našich občanů se to týká, 
pokud je vás víc, přihlaste se na Obecním úřadě, 
při příští změně jízdního řádu se pokusíme s tím 
něco udělat. 

� Drobná změna: nastala u nočního autobusu 
z Olomouce, který vyjíždí ve všední dny o 5 minut 
později ( ze Střelnice 22.53) V sobotu a neděli to 
však zůstalo stejně, tedy ze Střelnice v 22.47! 

� Další drobná změna:  autobus ze Šternberka staví 
v 14.53 i na zastávce Masarykova. 

Příjemné cestování přeje Ing. Miloš Fišer
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Zůstala nezakopána. Sklizeň brambor u Kolářů, v pozadí tatínek s dědečkem. Foto Honza Kolář 

Honzy Koláře a Jindřicha Štreita pohled na svět 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pňovice, pan Macháček z čp. 77. Foto Jindřich Štreit 

���� Hnojické Expres č. 
2/2006. ���� vydáno 13. 6. 
2006 ���� redakce a 
fotografie: Hana 
Fišerová, Veronika 
Fišerová (Hnojice 37) 
����  telefon redakce: 
775226281 ���� těšíme se 
na náměty, ohlasy a 
připomínky! ���� 

Taky se vám někdy 
(nebo často) zdá 
všechno kolem vás 
stejné, šedivé, nudné, 
stereotypní? Pozor, 
nemluvím o reklamách 
a nadbytku zboží 
v supermarketech, ale 
o normálním, 
skutečném, životě! 
Jestli ano, zkuste se 
podívat na svět kolem 
sebe trošku jinak. 
Třeba pohledem Honzy 
Koláře nebo Jindřicha 
Štreita.  
Ten první je 
devatenáctiletý 
amatérský fotograf 
z Hnojic, ten druhý 
šedesátiletý 
světoznámý fotograf ze 
Sovince. Oba dokážou 
vidět i to, čeho si my 
ostatní ani 
nevšimneme, co 
považujeme za příliš 
obyčejné a podřadné. 
Jejich štěstí, naše 
smůla... 

HAF 



Hnojické Expres   4/2006  -  historická příloha 
 

 

Zvone. 

 

Naše zvone nejspíš majó 

srca ze zlata 

ináč be ich nechválele 

všecke děvčata. 

 

Chválijó ich névic večir, 

dež je klekáni 

to pré chlapcom denni starosť 

z mesle veháni 

 

a chc, abe vekradle se 

z domo potajó 

děvčata jož před zvoněnim 

na ně čekajó! 
 

Ondřej Přikryl,  

ze sbírky Novy hanácky pěsničke, 

vydáno r. 1901 

 

Z historie hnojických zvonů 
 

Pan Bohumil Krček v minulém čísle hnojického expresu velmi zajímavě a poutavě 
popsal jednu ze smutných kapitol hnojických zvonů. Byl to právě on, kdo si vzpomněl, že 
letos uplynulo 90 let od prvního rekvírování (zabírání něčeho z moci úřední). Redakce 
Hnojického Expresu mne požádala, zda bych mohl jeho článek doplnit a rozšířit o další 
informace. Pokusím se tedy aspoň částečně zmapovat osudy místních zvonů až do dnešní 
doby.   

Zvony patří k nejvýznamnějším přátelům člověka. Odedávna nás jejich hlasy provázely 
na každém kroku. Hlaholily při narození, zpívaly ve chvílích radosti, temně volaly do bitev, 
oznamovaly strašné epidemie, požáry, nemoci nebo plakaly při úmrtích. Není mnoho obcí 
v naší republice, které se dnes mohou pochlubit historickými zvony. Bohužel ani hnojičtí 
neměli to štěstí, aby jim dodnes zvonily stoleté zvony. Snad až na umíráček - ten jako jediný je 
svým zvoněním doprovázel na poslední cestě skoro 200 let. Je to zajímavé, ale žádný 
z historických pramenů neodpovídá na otázku, proč vojenská mašinérie nezrekvírovala i ty 
nejmenší zvony, tak zvané umíráčky. Možná by svojí váhou nepřispěly k rychlejšímu vítězství 
a nebo jejich název či účel, pro který byly používány, odradil i vojenský erar.  

Dříve byly zvony pro lidstvo nesmírně důležité, neboť jejich zvuk byl slyšet daleko do 
kraje. Vlastně v přeneseném slova smyslu bychom mohli říci, že plnily funkci dnešních 
telekomunikačních zařízení. Snad by stálo za zmínku, uvést pár vět o stáří zvonů v naší 
republice. Tak tedy, nejstarší zvon na Moravě se houpe na věži kostela sv. Tomáše v Brně. 
Jmenuje se Joštův a pochází z Vídně, kde jej zhotovil mistr zvonař Wigand v roce 1393. Dnes 
už málokdy zazní Brňanům plnou silou svého zvuku. Bezpečnostní důvody totiž nedovolují rozhoupat 4 500 kg staré zvonoviny. 
Vůbec nejstarší zvon v České republice visí na věži děkanského kostela v Havlíčkově Brodě. Byl ulit v roce 1300, jmenuje se Vilém a 
má 1900 kg.   

Zvony mají vedle svých osudů i jednu pozoruhodnost, a tou jsou jejich jména a nápisy. Jedním z nejčastěji opakujících se 
nápisů je latinsky psané motto: “Vivos voco, mortuis plongo, fulgura frango – Živé volám, mrtvé oplakávám, blesky rozháním“. Je to 
motiv ze známé Schillerovy básně „Das Lied von der Glocke“. Mimo nápisu, který nebýval vždy jen v latině, se ještě objevují jména, 
ale i obrazy světců, jimž byl zvon zasvěcen, dále se uvádí rok výroby, jméno zvonaře či zvonařské firmy, jméno faráře, za jehož 
působení byl zvon vyroben, nebo také jméno donátora či celé rodiny, která výrobu zaplatila.   

Nejstarší dosud objevený písemný záznam o hnojických zvonech je uveden v knize “Matricus decanatus Neostadiensis“, která 
pochází z let 1770 - 1771, tedy z období vlády císařovny Marie Terezie. V té době měl náš kostel celkem čtyři zvony, které, jak ve 
svém článku uvádí pan Krček, byly zničeny při velkém požáru v roce 1805.  

V archívech se dochovaly jen názvy patronů, jimž byly zasvěceny: největší sv. Panně Marii, střední sv. Floriánovi, malý sv. 
Janu Křtiteli a nejmenší, umíráček, sv. Josefovi.  

Postupně pro hnojický kostel bylo ulito 5 nových zvonů. Na jejich výrobě se podíleli zvonaři Wolfgang Straub a L. F. Stanke. 
Na věži zůstaly až do první světové války, kdy byly všechny sejmuty a odvezeny pro válečné účely. Zůstal pouze umíráček. Po 
skončení válečných událostí provedli zástupci obce a farnosti pátrací akci v centrálním vojenském skladu ve Vídni. Právě sem byly 
soustředěny všechny zrekvírované zvony, které se nepodařilo využít pro potřebu armády, leč bohužel hnojické se mezi nimi již 
nenašly.  

Po roce 1918 nebyl na zhotovení kvalitních zvonů dostatek peněz a tak obec zakoupila tři zvony, o nichž kronikář napsal 
do pamětní knihy Hnojic tuto krátkou větu: „Zvony byly vyrobeny z ocele nevalné kvality, s velmi nepříjemným zvukem“. Jejich 
zvuk byl hlavním důvodem, proč pan farář František Benda po svém jmenování v roce 1925 dal podnět ke sbírce na zakoupení 
nových zvonů. Základ této sbírky tvořil obnos 4 666 Kč získaný za zrekvírované zvony během I světové války. Na sbírkách po 
přifařených obcích se vybralo 25 768 Kč. Náklad na zakoupení prostředního zvonu v obnosu 12 300 Kč uhradila rodina Aloise Škody 
ze Žerotína čp. 35. Na tehdejší dobu nepředstavitelná suma, neboť hodinový plat představoval v průměru 3 Kč. Hlavní iniciátor 
peněžního daru na zvon „Svaté Marie“ pan Alois Škoda zemřel 4. března 1936 na výminku v Hnojicích čp. 110 ve věku 78 let.  

Zasvěcení zvonu váha průměr tónina Nápis 

Svatý Cyril a Metoděj 1.080 kg 1119 mm F 
Svatý Cyrile a Metoději orodujte za nás! (+ rytina sv. Cyrila a 

Metoděje) 

Svatá Marie 560 kg 987 mm A Svatá Panna Maria Hostýnská ochránkyně Moravy! 

Svatý Václav 290 kg 790 mm C 2 
Svatý Václave nedej zahynouti nám i budoucím. (+ 

rytina sv. Václava) 

Svatý Josef, umíráček 95 kg 350 mm   
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Slavností svěcení zvonu sv. Marie, 1986 

Práce na nových zvonech byla zadána zvonařské firmě Matěj Manoušek z Brna. Zvony byly ulity z kvalitní zvonoviny a dne 17 
června 1934 je vysvětil děkan Matěj Vaněk z Mladějovic za velké účasti věřících. Kmotrou byla paní Ludmila Vajdová z Hnojic čp. 21 
a Jenofa Šišmová ze Žerotína čp. Na všech nových zvonech byl nápis: Za faráře Františka Bendy. 

Tyto zvony na hnojickém kostele vydržely přesně 8 let. Ve středu 17 června 1942 o půl desáté zazvonily naposledy, aby 
vzápětí nato, byly spuštěny z věže a opět odvezeny pro válečné účely. Po válce byl v Hamburku zřízen centrální sklad zvonů, které 
pocházely z kostelů, kaplí a zvonic skoro z celé Evropy. Zda se zde nachází některý z hnojických zvonů, je dodnes v oblasti dohadů. 
Po válce byl požádán pan farář Msgre Leopold Hendrych, aby jel do Hamburku a pokusil se něco bližšího zjistit o hnojických 
zvonech. Ten odvětil, že je příliš stár, než aby podstoupil tak dalekou cestu. Dál se pro objevení hnojických zvonů, jak ze strany obce, 
tak ze strany farnosti, neudělalo v podstatě nic. Od té doby byl z hnojického kostela slyšet pouze umíráček. Tento stav trval až do 9 
ledna 1963, kdy byl dopraven do Hnojic zvon, který pocházel z křelovského kostela. Křelovští nechali zvon ulít u firmy ZUK - závod 
Michera a spol. Brno - Husitská ulice. V Křelově ho posvětil dne 26 června 1949 arcibiskup ThDr Karel Josef Matocha a byl používán 
až do 30 srpna 1961, kdy se kostel z bezpečnostních důvodů musel uzavřít. Zvon byl zasvěcen Svaté Marii, váží 194 kg, má 69 cm 
v průměru a zní v tónině dis 2. Nápis na zvonu: „S.V.P. Maria Křelov, ZUK ulila první Moravská zvonárna v Brně 1949“. 

Poslední hnojický zvon vyrobila Leatitie Dytrychová 
za pomoci své dcery Marie Tomáškové - Dytrychové ve své 
rodinné firmě v Brodku u Přerova. Důstojný otec Pavel 
Uhřík zorganizoval po Hnojicích, ale také po přifařených 
obcích sbírku mědi. Tato surovina je velmi důležitá pro 
výrobu kvalitní zvonoviny. Zvon byl ulit z takzvaného 
zvonařského bronzu, který obsahuje 77 dílů mědi a 23 
procent cínu. Zvonařské tajemství, které se dědí z generace 
na generaci, spočívá ve výpočtech empirických vzorců. 
Rodina Dytrychova je jednou z mála zvonařských firem, 
která se v České republice touto profesí zabývá. Nový zvon 
byl zasvěcen Svatému Metoději. Slavnostní obřad se konal 
dne 6. června 1986. Toto datum nebylo vybráno náhodou a 
má svoji symboliku. Je to den výročí 1100 let od úmrtí 
věrozvěsta Metoděje. Na zvonu je uveden krátký, ale 
výstižný veršík: „Dědictví otců zachovej nám pane, víře 
vždy věrni budou Moravané“ .  

Mimo tohoto nápisu je zde plastika obou věrozvěstů 
Cyrila a Metoděje, dále název obce, rok výroby se jménem 
zvonařské dílny. Světící obřad vedl mladý kněz Pavel Uhřík, 
který také měl největší zásluhu na jeho pořízení. Olomouckého arcibiskupa Josefa Vranu zastupoval šternberský farář Vaněk. Ve 
svém kázání připomněl historický účel zvonů. Řekl, že nejvíce se používaly a dodnes používají na svolávání k bohoslužbám, nelze 
ovšem opomenout ani jejich význam při ohlašování požárů či povodní, také rolníci pracující na poli poznali dříve podle zvonění, 
kolik je hodin, anebo měly zvony za úkol varovat občany před nebezpečím blížícího se cizího vojska. Po skončení obřadu svěcení 
mohli občané dotykem ruky zvon symbolicky přijmout do obce. Dne 17 září za přítomnosti mnoha místních bylo ve 14.30 hod. 
započato s jeho  vyzvedáváním do horního okna kostelní věže. Práce se zavěšením se protáhla až do 19 hod. Poté se jeho hlas poprvé 
rozezněl do širokého okolí. 

Váha zvonu je 300 kg a zní v tónině C. Vlastní cena činila 54 000 Kč, náklady na dopravu a manipulaci přes 20 000 Kčs. Práce 
na vyzvednutí a zavěšení byla zadána Stavebnímu podniku v Olomouci. Vlastní montážní práce provedli brigádnicky pracovníci 
Krajského vlastivědného muzea. Nyní se tedy na kostelní věži nacházejí tři klasické zvony. K odbíjení časomíry slouží bicí zařízení, 
které je součástí hodinového stroje. Toto bicí zařízení má tvar mísy, a odbíjí čas, to znamená ve čtvrt jeden úhoz, v půl dva úhozy ve 
třičtvrtě tři úhozy a v celou hodinu čtyři úhozy. Druhý zvon Svatý Josef neboli umíráček je z hnojických klasických zvonů nejstarší. 
Již podle názvu, lze usuzovat, že byl používán při úmrtí, ale též při sloužení zádušní mše svaté a odchodu pohřebního průvodu 
z kostela na hřbitov. Třetí střední zvon, zvaný „ Svatá Marie“ je jako jediný klasický zvon stále využíván. Je to především díky 
elektrickému ovládání vypínačem přímo ze sakristie. V současnosti se používá pro svolávání věřících na pravidelné bohoslužby, ale 
také při pohřebních obřadech, právě díky snadnému ovládání a větší slyšitelnosti, než má umíráček. Poslední a také největší zvon 
Svatý Metoděj je využíván pouze při velkých slavnostech  a svátcích. Pro jeho rozhoupání je nutné použití lidské síly, která je 
v dnešní době čím dál vzácnější. 

 
Použité archivní materiály: 

Opis z knihy „Matrica decanatus Neostadiensis“, ACO, inv. č. 246, str. 74 
Opis z knihy „Glockenausweis - Výkaz zvonů“ z pozůstalosti dr. Nevěřila a dr. Kühna, ACO, kartón 4740 – 4741 
Výpis z výkazu Arcibiskupské konzistoře vydané 18. dubna 1950 
Výpis z Pamětní knihy městečka Hnojic, č. 1, rok 1934 
Výpis z Hnojické kroniky, č. 5, rok 1986 
Výpis ze školní kroniky nadučitele Vavřína Bartůňka  

Pro čtenáře „Hnojického expresu“  

sepsal Oldřich František Pol, kronikář obce 
 


